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یک فعال سیاسی اصلاح طلب  با اشاره به ضرورت 
بازنگری در  آرمان های انقلاب در اولین روزهای 42 
سالگی پیروزی انقلاب اسلامی اظهار کرد: پیش از ورود 
به هر دورانی باید به علت برپایی انقلاب اسلامی در سال 
1357 برگردیم. برای اینکه به این علت بیشتر واقف 
شویم به شعارهای مردم توجه می کنیم. یک شعار در آن 
دوران بسیار محوری و اساسی بود و مدام تکرار می شد 
و آن استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی بود. این شعار 
محوری بیانگر علت وقوع انقلاب بوده است و نشان 
می دهد مردم به دنبال چه اهدافی بودند. ایسنا نوشت، 
مصطفی کواکبیان گفت: از هر دو جنبه می شود به این 
شعار نگاه کرد؛ چرا انقلاب کردیم و به دنبال چه بودیم؟ 
دبیر کل حزب مردم سالاری  با بیان اینکه » نسل جدید 
باید انقلاب را بشناسد« بیان کرد: با این فضای مجازی 
جوانان احساس می کنند ما از سر بیکاری انقلاب کردیم؛ 
نمی دانند چه شرایطی بود. الان با توجه به مقتضیات 
زمان اهدافمان را باید روزآمد کنیم. امروز بحث فیلتر 
فضای مجازی از نقصان عقلی بر خواسته می شود. اگر 
خیلی هنر دارید به زبان نسل امروز محتوا تولید کنید. 
در بحث اینکه نظام انتخاباتی به سمت تحزب برود و 
مردم بدون محدودیت ها بتوانند در انتخابات شرکت 
کنند و کاندیدای خود را انتخاب کنند باید پیش برویم. 
وی ادامه داد: من معتقد هستم از صد در صد حدود 
شصت الی هفتاد درصد به اهدافمان از انقلاب دست 
پیدا کرده ایم. اما هنوز سی الی چهل درصد باقی است. 
عوامل سقوط رژیم شاهی باید بررسی شود و از آن 
موضوعات پرهیز کرد. اگر پدیده آقازادگی شکل بگیرد، 
فساد شکل بگیرد کم کم به همان جایی می رسد که 
رژیم شاهی رسید. این استاد دانشگاه همچنین اضافه 
کرد: باید عدالت اجتماعی با همه ابعادش جریان داشته 
باشد. شکاف های طبقاتی زنگ خطر است. اگر مردم به 
مشارکت سیاسی بی   رغبت شوند و کسی هم برایش 
مهم نباشد که اسفند ماه فرضا در انتخابات فقط  40 
درصد در کل کشور حضور داشتند که خوب نیست. 
عده ای بگویند عیب ندارد یک مجلس اقلیت هم می توان 
داشت. کم کم می رسد به جایی که مجلس در راس امور 
مد نظر امام)ره( و رهبری را از دست می دهیم. به جایی 
می رسیم که مردم دیگر برایشان مجلس مهم نباشد. به 
مجلس فرمایشی و زینتی خدای ناکرده ممکن است 
برسیم. این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: مکتب 
سیاسی امام خمینی)ره( آرمان هایی داشت که بر اساس 
آن مردم تشویق می شدند در زیر موشک باران هم در 
انتخابات شرکت کنند؛ چراکه واقعا احساس می کردند با 
مشارکتشان تحولی در مسیر تعیین سرنوشتشان ایجاد 
می کنند. اگر این آرمان ها در مردم زنده نشود و دست 
اندرکاران هم توجهی نکنند؛ ضرر می بینیم. بدا به روزی 
که هم مردم بی تفاوت شوند و هم وضعیت معیشتی شان 
آنان را به تنگ آورد، در آن حال نه از تاک نشان ماند؛ 
نه از تاک نشان. وی افزود: باید تلاش کنیم تا این 30 
الی 40 درصد عدم دستیابی به آرمان های مکتب امام 
خمینی)ره( هم به دست آیند. البته یک بحث این است 
که این آرمان ها کم رنگ شوند؛ یک بحث هم این است 
که در آرمان ها انحراف ایجاد شود و هر دو مورد برای 
انقلاب خطرناک است. ما همیشه این آرمان ها را باید 
پررنگ پیگیری کنیم و همواره تلاش کنیم تا آرمان های 
انقلاب مسیر اصلی خود را طی کنند. کواکبیان در 
ادامه توضیح داد: فرض بفرمایید عده ای بگویند مردم 
مصلحت خودشان را نمی فهمند ما از »ما بهتران« 
هستیم  که مصلحت مردم را بهتر تشخیص می دهیم. 
این جمله را از امام خمینی)ره( شنیدیم شما چه کاره 
هستید؟ مثلا اگر حتی مردم اشتباه هم کنند چوبش را 
می خوردند؛ به ما چه مربوط است که بگویم ما برایشان 
مصلحت سنجی کنیم. وی یادآور شد که نقش سیاسی 
زنان، نقش پرشور جوانان در اجتماع، دانشجویان و 
طلاب در اندیشه امام خمینی بسیار پررنگ است. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:  وصیت نامه امام 
صراحتا می گوید نیروهای نظامی و مسلح حق دخالت در 
احزاب و سیاست را ندارند. بعضی ها تفسیرهای جدیدی 
از این بند می دهند؛ این کار همان برداشت شخصی و 
انحراف است. من می گویم چه اشکال دارد فرد نظامی 
وارد فعالیت سیاسی شود؛ اما به شرطی که در منصب 
نظامی دیگر نباشد. مادامی که  در آن منصب است 

حضورش در سیاست درست نیست.

مصطفی کواکبیان:
به آرمان های امام برگردیم

یـــادداشت

ادامه از صفحه اول/  بلافاصله پس از دیدار، وزیر خارجه 
وقت خود را مواخذه کردید و دستور دادید که دیگر حق 
ندارند به هیچ مقام و شخصیت خارجی، وقت دیدار با 
ایشان را بدهند و اگر میهمانان خارجی هم اصرار به دیدار 
داشتند، بدون هماهنگی با مجمع تشخیص، به دروغ به آنها 
بگویید که آیت ا... هاشمی، فعلا برنامه ای برای دیدارهای 
دیپلماتیک ندارد و تقاضای ملاقات را رد کرده اند؟ به یاد 
دارید که با استدلال آزادی خویش برای تصمیمات ملی و 
فراملی! برای مدت ها، تقاضای شخصیت های خارجی برای 
ملاقات با آیت ا... هاشمی رفسنجانی را بایگانی می کردید، 
تا حدی که موجب تکدر خاطر برخی از آنان، ازجمله: آقای 
بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه شد و پس از اظهار گلایه 
آنان بود که دفتر مجمع تشخیص نظام، متوجه کارشکنی 
وزارت خارجه برای دیدارهای خارجی رئیس مجمع شد که 
خودتان عضو حقوقی آن بودید؟! شاید نمی دانید که آیت ا... 
هاشمی با بزرگواری دستور دادند به خاطر حفظ مصالح 
نظام و اینکه مقامات خارجی در جریان کینه جنابعالی، 
کارشکنی های وزارت امور خارجه و اختلافات داخلی قرار 
نگیرند؛ واقعیت موضوع در جامعه منعکس نشود. جناب 
آقای احمدی نژاد، آیا به خاطر می آورید در زمان صدارت 
کدام رئیس جمهور، با درخواست کنندگان ملاقات با 
مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی از هر گروه، تشکل، 
صنف و جمعیتی، قبل از دیدار، چگونه رفتار می شد؟ اگر 
حضور ذهن ندارید یادآور می شوم دستگاه های ذیربط در 
دولت فخیمه شما، ضمن تماس با مسئول گروه یا برخی 
افراد شناخته شده دیدارکننده، با تطمیع یا تهدید، سعی 
در منصرف کردن آنان از انجام ملاقات داشتند و حتی 
اگر از دستور سرپیچی می کردند، پس از دیدار، برخی 
احضار، سوال و جواب، مواخذه و... می شدند که چرا با 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، دیدار و گفت وگو 
داشته اند و اینکه در آن دیدارها، چه گفته و چه شنیده اند؟ 
پاسخ به این سوال ها که به عنوان نمونه مطرح شد، شاید 
باورپذیری بخشی از ادعاهای آزاداندیشی امروزتان را برای 

افکار عمومی راحت تر کند.

 صرفا جهت یادآوری 
دکتر احمدی نژاد

دیـــدگاه 

ایران رسماً به آژانس بین المللی انرژی اتمی اطلاع داده است 
که از پنجم اسفند اجرای پروتکل الحاقی را متوقف می کند. 
پروتکل الحاقی امکان بازدید سرزدۀ بازرسان آژانس از تأسیسات 
هسته ای کشورها را فراهم می کند.  هر چند که توقف اجرای 
پروتکل الحاقی به معنای اخراج بازرسان آژانس از کشور و لغو 
نظارت آنها بر تأسیسات هسته ای نیست، اما دسترسی آنها به 
این تأسیسات را محدود می کند. به همین دلیل، این مسأله مورد 
حساسیت آژانس و کشورهای عضو آن است و می تواند جنجالی 
بین المللی برانگیزد. در واقع توقف اجرای پروتکل الحاقی بر 
اساس مصوبۀ مجلس صورت می گیرد. طبق این مصوبه ،هیأت 
دولت موظف است در جهت کاهش تعهدات برجامی ایران، 
گام های متعددی بردارد وگرنه عاملان سرپیچی از این مصوبه با 
مجازات زندان روبرو خواهند شد. در همین زمینه، وزارت خارجه 
اعلام کرده است که اگر تا پنجم اسفند کشورهای طرفِ برجام 
به تعهدات خود - لغو تحریم ها - عمل نکنند جمهوری اسلامی 
اجرای پروتکل الحاقی را در آن روز متوقف خواهد کرد. روشن 
است که در هفت روز باقیمانده به این ضرب الاجل، احتمال لغو 
تحریم های اقتصادی ایران نزدیک صفر است و بنابراین جمهوری 
اسلامی اجرای پروتکل الحاقی را متوقف خواهد کرد مگر اینکه 
در این مدت، روسیه و چین به طوری جدی در این زمینه مداخله 
کنند. در حقیقت مصوبۀ مجلس بر مبنای این برآورد تصویب 
شده است که آمریکا و متحدان آن در شرایط کنونی امکان 
درگیری نظامی با جمهوری اسلامی را ندارند. بنا براین، هنگامی 
که گزینه نظامی عملًا جایی روی میز نداشته باشد، طرف مقابل 
راهی جز تسلیم در برابر شرط و شروط های مصوبۀ مجلس، پیش 
رو نخواهد داشت؛ چرا که در غیر این صورت، برنامۀ هسته ای 
ایران با تمام ابعاد آن به پیش خواهد تاخت. همانطور که پیش از 
این نوشتم، این اقدام بازی با ریسک بسیار بالاست. این بازی در 
حقیقت مبتنی بر فرمولی بینابین نیست و حرکتی از سرِ اعمال 
اقتدار است به طوری که اگر طرف مقابل در برابر آن کوتاه بیاید، به 
لحاظ عرف بین المللی معنایی جز تسلیم شدن آن نخواهد داشت. 
به نظرم حتی اگر محافلی در داخل دولت بایدن بخواهند شرایط 
جمهوری اسلامی را در مورد لغو سریع تحریم ها در ازای بازگشت 
آن به تعهدات مندرج در برجام گردن نهند، مجموعۀ حاکمیت 
آمریکا و به خصوص متحدان آن در منطقه از جمله اسرائیل، 
اجازۀ این کار را نخواهند داد. از همین رو، شاید تصور اینکه طرف 
آمریکایی گزینۀ نظامی را به طور کامل از روی میز برداشته است 
تا اندازۀ زیادی غلوآمیز باشد. حتی اگر به فرض، این مسأله صحت 
هم داشته باشد، اسرائیل به صراحت از وجود چنین گزینه ای و 
آماده شدن برای آن سخن می گوید. اسرائیلی ها در اینگونه موارد 
معمولا از گمراه سازی طرف مقابل سود می جویند و بعضا دست به 
اقدامات غیرمترقبه و پیش دستانه و غیرمستقیم می زنند. محافل 
رسمی در ایران متأسفانه ترجیح می دهند که این نوع بحث ها در 
فضای عمومی مطرح نشود و فقط »ناتوانی و عجز دشمن« مورد 
تأکید قرار گیرد. با چنین نگاهی، به نظرم احتمال بروز جنگ 
منتفی نیست حتی اگر تمام کشورهای دخیل در بحران، آن را 

بدترین گزینه بدانند!

پیامد احتمالی توقف اجرای پروتکل الحاقی!

  جامعه روحانیت به زودی وارد مصداق می شود
   نمی توانیم نامزدی قالیباف را قضاوت کنیم

    چرایی ارائه نامه رهبری به قالیباف مشخص نیست
    مردم احساس می کنند خودشان باید مشکلاتشان را حل کنند

اشرف بروجردی در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 مردم به حضور نظامی ها 
در قدرت حساس شده اند

حجت  الاسلام حسین ابراهیمی در گفت وگو با »آرمان ملی« :

 رئيسي نمی آيد؛ قاليباف 
هنوز مشخص نيست

آرمان ملی- سجاد جنت آبادی: در روزهای گذشته پیامی از طرف مقام معظم رهبری به واسطه 
گری رئیس مجلس یازدهم  به رئیس جمهور روسیه ارسال شد.  بعد از اینکه نامه به رئیس دوما 
تحویل داده شد، بعضی از تحلیلگران دادن این مساله را بسیار مهم تلقی کردند و تاکید کردند 
که به سادگی از مساله نباید عبور کرد. بعضی ها تحلیل می کنند که رئیس مجلس خود را پیروز 
انتخابات 1400 می داند و به همین  دلیل شخصا اصرار داشتند تا نامه رهبری را به مقامات علی 
رتبه کشور روسیه تحویل دهند. در آن سو هم اصلاح طلبان برای انتخابات 1400 نیاز به اعتماد 
دوباره مردم و تایید صلاحیت کاندیداها توسط دستگاه های نظارتی دارند و با وجود اینکه 
فقط چند ماه تا انتخابات 1400 باقی مانده هنوز مردم از آنها روی برگردانده اند و دولت روحانی 
را مقصر همه مشکلات کشور می دانند. در همین رابطه »آرمان ملی« با اشرف بروجردی فعال 

سیاسی اصلاح طلب به گفت و گو پرداخته است که در ادامه می خوانید.

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: اخیرا اختلافات درونی اصول گرایان شدت گرفته 
و امکان ائتلاف و وحدت میان آنان از همیشه دشوارتر شد. سهم خواهی جبهه پایداری از 
انتخابات پیش رو موجب دشواری بیشتر اجماع میان اصول گرایان گردیده است. این در 
حالی است که احتمال نامزدی روسای قوای مقننه و قضائیه در روزهای منتهی به انتخابات 
افزایش یافته است. در هفته گذشته یکی از اعضای دو نهاد اجماع ساز اصول گرایان، یعنی 
شورای وحدت و شورای ائتلاف از حضور رئیس قوه قضائیه به عنوان نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری حمایت کردند. همچنین اقدامات ریاست مجلس در موضوع سفرهای استانی 
و اعمالی از این دست، گاها  انتخاباتی هم ارزیابی شده است. فعالان سیاسی نیز احتمال 
نامزدی او در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم را جدی دانسته اند. در همین راستا 
»آرمان ملی« گفت وگویی با حجت الاسلام حسین ابراهیمی عضو جامعه روحانیت مبارز 

داشته است که در ادامه می خوانید.   پیام رهبر انقلاب به رئیس جمهور 
مهمی  محتویات  چه  دارای  روسیه 
می تواند باشد و چرا این نامه از طرف آقای 
قالیباف به مقامات روسیه تحویل داده 

شده است؟
پیام مقام معظم رهبری به رئیس جمهور 
روسیه قاعدتا دارای یک پیام روشنی بوده 
است. ایشان بدون دلیل و استدلال منطقی هیچ 
پیامی را منتقل نمی کنند. به طور دقیق اطلاع 
ندارم که پیام مقام معظم رهبری به رئیس 
جمهور روسیه دارای چه محتویاتی است، اما 
قطعا یک سوالی وجود دارد که چرا باید آقای 
قالیباف پیام رهبر انقلاب را به مسئولان عالی 
رتبه روسیه تحویل می دادند. چه دلیلی وجود 
دارد که وزیر امور خارجه پیام رهبر انقلاب را 
به مقامات روسیه تحویل نداده اند. با در نظر 
گرفتن تمام این سوال ها به نظر می آید که مقام 
معظم رهبری یک توجه خاصی به این موضوع 
داشتند. بعضی ها ادعا می کنند که پیام این 
موضوع این است که خود را پیروز انتخابات 
می داند که بسیار تعجب آور شده است. از طرفی 
برخی می گویند که رئیس مجلس از رهبری 
درخواست کرده که نامه را او به مقامات روسیه 
تحویل بدهد که این مساله هم جای سوال دارد. 
مقام معظم رهبری در تمام مسائل به صورت 
قاطع برخورد می کند. البته بعضی ها از ارائه نامه 
رهبری توسط رئیس مجلس به مقامات روسیه 
سوء استفاده کرده اند و برداشت هایی را از این 
مساله داشته اند. من نیت رئیس مجلس یازدهم 
را از اینکه چرا اصرار داشتند خودشان نامه 
رهبری را به مقامات روسیه تحویل داده اند، 

اطلاعی ندارم.
 فــکــر مــی کــنیدکه مردم از حضور 
نظامیان در عــرصه ریـــاست جمهوری 

استقبال می کنند؟
 فقط یک نکته را می دانم که مردم نسبت به 
حضور نظامی ها در راس قوه  مجریه حساس 
شده اند و شخصا من این مساله را چندین بار در 
گفت وگو های مختلفی تاکید کرده ام. شرایط 
کشور طوری شده که امید مردم برای حضور در 
انتخابات کاهش یافته و مسئولان باید وضعیت 
موجود مردم را درک کنند و مردم را ترغیب 
کنند  تا  پرشور در صحنه انتخابات حاضر 
شوند. رئیس مجلس فقط یک سال از حضورش 
در ریاست قوه مقننه می گذرد، اینکه بیاید در 
انتخابات ریاست جمهوری کاندیدا شود چندان 
منطقی نیست که ریاست مجلس را رها کند و 
وارد قوه اجرایی شود. به نظر من این موضوع 
اول تا حدی نگاه ابزاری به رای مردم است و 
دوما نظر مردم در این بین سوخت شده است. تا 
به حال به این مساله توجه کرده اید، برای اینکه 
یک نفر در مجلس قرار بگیرد چه هزینه هایی 

از جیب مردم شده است. چرا باید در کشور ما با 
وجود انبوه مشکلات اقتصادی فردی از ریاست 
مجلس تمایل دارد به قوه مجریه هم بیندیشد؟ 
این مساله خیلی مناسب به نظر نمی آید و دارای 

سوال هایی است.
 چه شرایطی باعث شده که مردم در 

سال های اخیر از شرایط نا امید شوند؟
به نظر من حال جامعه خوب نیست اما نه به 
این معنا که مردم نسبت به زندگی احساس 
یأس و ناامیدی داشته باشند. من فکر می کنم 
مهم ترین اتفاقی که در این حادثه بیماری در 
جامعه رخ داد و حادثه مثبتی بود این است 
که مردم احساس می کنند خودشان باید 
مشکلات خود را حل کنند و در پی این باشند 
که نگاهشان بیشتر به دست و توان خودشان 
باشد. این گفته از این جهت می تواند مهم 
باشد که در آینده یک مشارکتی را با حاکمیت 
ایجاد می کند که اگر جامعه زمانی خواسته ای 
داشت بتواند در کنار مسئولان در آن مساله 
مشارکت داشته باشد. در هر صورت شرایط 
جامعه به دلیل اتفاقاتی که افتاده و مشکلات 
اقتصادی که بر مردم حادث شده اقتضا می کند 
دولتمردان و عامه مردم برای اینکه بتوانند 
زندگی خود را بهتر اداره کنند محاسبه ای در 
زندگی خود داشته باشند. از محدودیت هایی که 
برایمان اعمال می شود از یک طرف و از طرف 
دیگر مشکلات داخلی بر شرایط جامعه تاثیر 
می گذارند، البته همه مشکلات هم به گردن 
مدیران جامعه نیست بلکه بخشی از آن با توجه 
به اتفاقاتی است که افتاد و ما ناآگاهانه وارد این 

عرصه شده و به این بلیه گرفتار شدیم.
 عملکرد دولت روحــانی در سال های 
اخیر باعث نشده که مردم از اصلاح طلبان هم 
برای حضور در انتخابات ناامید شوند و باعث 

شکست آنــها در انتخابات آینده شود؟
اصلاح طلب  احزاب  بین  در  رویکردی 
وجود داشت اما همه عزم کردند که از آقای 
روحانی حمایت کنند. شاهد بودید که در 
آن گرما و فشار جمعیت چقدر اقبال شد و 
مردم چگونه پای صندوق رای آمدند تا اثبات 
کنند دیدگاهشان حرف اول را می زند و اینها 
اصلاح طلب هستند. لذا به نظرم ریزشی اتفاق 
نیفتاده است؛ اصلاح طلبی همچنان هست و 
ممکن است بنا به تغییرات در جامعه خواسته ها 
و آمال و آرزوهایش متفاوت شده باشد. این 
طبیعی است که اصلاح طلبان به دنبال این معنا 
باشند که در روش، نوع گفت وگو و عملکردشان 
تجدید نظری کنند و همواره نیز از این آمادگی 
برخوردار بوده اند که به این امر مبادرت 
ورزند. البته این مساله بدین معنا نیست که 
اصلاح طلبی از جامعه ما رخت بربندد و این 

هرگز اتفاق نخواهد افتاد.

 اخیرا صحبت هایی در خصوص احتمال 
نامــزدی سید ابراهیم رئیسی در انتخابات 
ریاست جمهوری به میان آمده است. این 

احتمال را چطور ارزیابی می کنید؟
آقای رئیسی تاکنون هیچ تمایلی برای حضور 
در انتخابات از خود نشان نداده اند که بنا بر ارزیابی 
حضور یا عدم حضور ایشان در انتخابات باشد. 
تاکنون هرچه با ایشان صحبت شده است، 
تمایلی برای حضور در انتخابات نداشته اند. آقای 
رئیسی گفته اند، بنا دارم برنامه تحول در قوه 
قضائیه را پیگیری کنم و تا این لحظه متمایل به 
نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری نبوده اند. 
اگر ایشان در انتخابات حضور پیدا کنند، قطعا از 
حمایت اصولگرایان برخوردار خواهند بود و از 
سوی دیگر معتقدیم که نیروهای کارآمدی در 
کشور وجود دارند. اگر هم زمانی مقرر شد که 
آقای رئیسی برای نامزدی در انتخابات اقدام 
کنند، تدابیر لازم در خصوص اداره قوه قضائیه 
انجام خواهد شد. ایشان کارهای مهم و بی بدیلی 
در قوه قضائیه انجام دادند و معتقدم با حضورشان 
در انتخابات ریاست جمهوری به این قوه آسیب 
وارد می شود. بعید می دانم که آقای رئیسی 
بنای نامزدی در انتخابات داشته باشند، مگر 
اینکه تکلیفی بر ایشان وارد شود که بر اساس 
آن تکلیف احساس کنند باید در انتخابات وارد 
شوند. در جامعه روحانیت نیز تاکنون صحبتی 
در این خصوص انجام نشده است و خود ایشان 
هم عضو جامعه هستند. جامعه روحانیت تاکنون 
وارد مصادیق نشده است. آنچه جامعه روحانیت 
به دنبال آن بوده، هماهنگی میان اصول گرایان و 
جلوگیری از افتراق است. لذا در مصداق بحثی 

صورت نگرفته است.
  در خــصوص آقای قالیباف صحبتی 

میان جامعه روحانیت شده است؟
هر چیزی ممکن است اتفاق بیافتد، یعنی 
نمی توانیم درباره آقای قالیباف قضاوت کنیم. 
ایشان اگر احساس کنند که وجودشان در ریاست 
جمهوری یا مجلس موثرتر است، همان اقدام را 
انجام می دهند. دعوت اصولگرایان نیز در این 
خصوص موثر است که آن فرد احساس وظیفه 

کند و آن کار را انجام دهد.
  بــا توجه به اختلافاتی که اکنون و 
در آستانه 1400 شاهد هستیم، از نگاه شما 
نامزد اصلح چگونه تعیین گردیده و باسد 
چه معیارهایی را مدنظر قرار داد تا این فرد 

از سوی مردم انتخاب شود؟
طبیعی است که رئیس جمهوری انقلابی، 
جهادگر، کسی که خود را فراموش کند و نظام 
را مورد توجه قرار دهد و به فکر معیشت مردم 
باشد را نیاز داریم. معیشت مردم امر سادهای 
نیست و امروز مردم در این زمینه مشکل دارند. 
گرانی های روزانه، تورم و آشفتگی بازار مردم را 
ناراحت کرده است. دو مغازه در کنار یکدیگر یک 

نرخ مشخص ندارند. یعنی نظارتی وجود ندارد 
و برشی که بتواند جلوی مفسدین را بگیرد را 
نمی بینیم. مشخص نیست اجناس چگونه تولید 
و توزیع شده و به دست مردم می رسد. طبقه 
مرفه مشکلی ندارند اما طبقه پایین جامعه در 
حال له شدن بوده دچار  مشکل هستند. با این 
نرخ ها نمی توان زندگی کرد. خط فقر بین ۹ تا 10 
میلیون تومان است، با این حساب همه جامعه ما 
فقیر هستند. حقوق مردم در جامعه حدود 3 تا 
5 میلیون بوده و معدود افرادی هستند که بالغ 
بر ۶ میلیون تومان درآمد دارند. مردم در مضیقه 
هستند و کسی باید در انتخابات نامزد شود که از 
ظرفیت های بسیار زیاد داخلی استفاده کند. باید 
چشم طمع به بیرون را بست. تجارت و دادوستد 
لازم است اما تا به حال از خارجی ها چیزی را 
ندیدیم که به سود ما باشد. همیشه به ضرر ما 
کار کرده اند. کسی باید رئیس جمهور شود که 
وابستگی به غرب نداشته باشد و با ظرفیت هایی 
که در داخل کشور وجود دارد، نیروی جوان 
را به کار بگیرد. نسل جوان می تواند تحولات 
را در کشور به وجود آورده و مشکلات را حل 
کند. معتقدیم نظام کارهای بزرگی انجام داده 
اما مسئله معیشت تمام آن ها را تحت الشعاع 
قرار داده است. شاهکارهایی که نظام جمهوری 
اسلامی خلق کرده به چشم جامعه نمی آید و 
علت آن نیز موضوع معیشت است. باید مشکلات 
معیشتی در اسرع وقت به وسیله رئیس جمهوری 

آینده حل شود.
به نظر می رسد در حال افزایش اختلافات 
میان اصول گرایان هستیم. دو نهاد شورای 
وحدت و شورای ائتلاف را داشتیم و اخیرا 
جبهه پایداری اعلام کرده است، این دو نهاد 
باید تابع آنها باشند. با این وضعیت ائتلاف 

برای اصول گرایان دشوارتر نشده است؟
شورای وحدت دنبال سهم گیری و نامزد 
کردن افراد نیست، بلکه به دنبال وحدت و ائتلاف 
آقایان است. لذا تلاش جامعه روحانیت یا جامعه 
مدرسین این است که مشکلات مردم را حل 
کنند. به همین سبب تحت عنوان هر کدام از 
نهادهای شورای وحدت، شورای ائتلاف یا جبهه 
پایداری که جمع بشوند، مطلوب است. معتقدم 
اصول گرایان نمی توانند این تفرق را حفظ کنند. 

حتما به وحدت یا ائتلاف خواهند رسید.
 آخــرین جــمع بـــنــدی جامعه 
روحانیت مبارز دربـــاره افراد و وحدت 

اصول گرایان چه بوده است؟
جمع بندی ما این است که همه را به وحدت 
برسانیم و الا درباره مصداق هیچ بحثی اتفاق 
نیفتاده است. شاید در جلسه آتی این بحث 

صورت بگیرد اما تاکنون بحثی رخ نداده است.
 جلسه بعدی جامعه روحانیت چه زمانی 

خواهد بود؟
ان شا ا... به زودی این جلسه برگزار خواهد شد.

دبیر شورای راهبردی روابط خارجی در ارزیابی خود از 
ادعای آمریکا مبنی بر این که ایران باید ابتدا به برجام برگردد 
گفت: در این مساله از منظر روابط بین الملل می توان گفت 
که دو منطق در نقطه مقابل هم صف آرایی کردند به عبارت 
دیگر موضوع این است که قراردادی بین یک کشور از یک 
طرف و 5 کشور از سوی دیگر منعقد شده و یک طرف به 
تعهدات خود کاملا عمل کرده و بیش از 10 گزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی انجام تعهدات را تایید کرده است. 
محمدباقر خرمشاد اظهار داشت: در طرف مقابل هم یکی از 
اعضا به طور کامل از تعهدات خارج شده و اعلام کرده که این 
معاهده را قبول ندارم و طرف های دیگر هم حتی جزئی به 
تعهدات خود عمل نکردند. این استاد دانشگاه تصریح کرد: در 
یک معاهده بین المللی بر اساس قوانین، عرف و ساختارهای 
بین المللی برای اینکه به حالت اول که امضا شده برگردد باید 
دید طرفین چه اقداماتی را باید انجام دهند. در واقع این یک 
طرف ماجراست حتی در این توافق نامه پیش بینی شده بود 
که اگر یک طرف از معاهده خارج شده و به تعهداتش عمل 
نکند طرف مقابل این اجازه را دارد که تعهدات خود را به حالت 
تعلیق درآورده به گونه ای منافع خودش تامین شود. این 
کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه ایران بر اساس ماده 
3۶ و 37 برجام کاهش تعهدات خود را انجام داده گفت: منطق 
و قانون بین الملل به عنوان اصول ثابت شده می گوید که اگر 
طرفی از معاهده خارج شود او باید برگشته و به تعهدات خود 
عمل کند تا طرف مقابل نیز در مورد تعلیق تعهدات تصمیم 
دیگری اتخاذ کند. خرمشاد بیان کرد: منطقی که آمریکا در 
پیش گرفته منطق زور است ایالات متحده خود را قدرت برتر 
می داند در حالی که اجماع عقلا ایجاب می کند که آمریکا 
از برجام خارج شده و باید برگردد اما بنا به قاعده زور که 
متاسفانه در روابط بین الملل اخلاق بدون سیاست جاری 
است آمریکا ادعا می کند که ایران باید تعهدات تعلیق شده را 
رفع کرده و به برجام برگردد تا او هم به تعهداتش عمل کند. 
دبیر شورای راهبردی روابط خارجی یادآور شد: منطق غرب 
این گونه است که هر جا می خواهد امتیاز بگیرد تعهداتی را 
می پذیرد و پس از انجام کار ادعا می کند که در کشورش 
مشکلاتی وجود دارد و نمی تواند به تعهدات عمل کند. چگونه 
است که آمریکا نمی تواند تعهداتش را عمل کند اما ایران 
باید با شرایطی که آنها ایجاد کردند پایبند به تعهدات باشد. 
خرمشاد خاطرنشان کرد: به نظر می رسد آنها به نوعی مغلطه 
می کنند و با استانداردهای دوگانه پیش می روند متاسفانه 
جهان با منطق زور یعنی قانون جنگل و شارلاتانیسم پیش 
می رود. اما اگر تصور کنیم که جای ایران و آمریکا عوض شود 
آیا او حاضر است بپذیرد که به تعهداتش در مقابل بد عهدی 
دیگری عمل کند به نظر می رسد آنها با زور کارشان را پیش 

برده و عقل را تعطیل  کردند.

دبیر شورای راهبردی روابط خارجی مطرح کرد

 استاندارد دوگانه غرب در مواجهه 
با  ایران در موضوع برجام

دریــــچه

احمد زیدآبادی
روزنامه نگار و فعال سیاسی 


